
 

 

Junák – český skaut 

 
 
 

 

Zápis ze 129. řádného zasedání Náčelnictva  

 

Skautská základna Tortuga Nymburk, 22. - 24. 9. 2023 

Prezence 

  

Přítomni: pátek - ses. Bušková, Menclová, Jechová, Jonášová, Ondříčková, br. 

Vokál, Pelcl, Pytela, Rusňák, Koutenský, Šereda, Šinágl, Macek, Michna 

sobota - ses. Bušková, Menclová, Jechová, Jonášová, Volavková, 

Ondříčková, br. Vokál (na část dne), Pelcl, Pytela, Rusňák, Koutenský, 

Šereda, Svoboda (večer), Horel, Šinágl, Kolář (na část dne), Hájek, Macek, 

Michna 

neděle - ses. Bušková, Menclová, Jechová, Jonášová, Volavková, 

Ondříčková, br. Vokál (na část dne), Pelcl, Pytela, Rusňák, Koutenský, 

Šereda, Svoboda), Šinágl, Hájek, Macek, Michna 

Omluveni: pátek - ses. Volavková, Havránková, Marešová, Chocová, Šimbera, br. 

Špaček, Svoboda, Wolf, Horel, Kolář, Kolovský, Körber, Šimbera, Hájek, 

Dvořák, Bartoň 

sobota - ses. Havránková, Marešová, Chocová, Šimbera, br. Špaček, 

Svoboda (na většinu dne), Wolf, Kolář (na část dne), Kolovský, Körber, 

Šimbera, Dvořák, Bartoň 

neděle - ses. Havránková, Marešová, Chocová, Šimbera, br. Špaček, Wolf, 

Horel, Kolář, Kolovský, Körber, Šimbera, Dvořák, Bartoň 

Nepřítomni:  

ÚRKJ:  

RSRJ:  

VRJ: br. Výprachtický, Vaněk (na část), Peřina, Hlavinka (na část), ses. 

Tichavová (online, na část), br. Olbrecht (online, na část), br. Baláš 

(online, na část) 

KÚJ: ses. Šablová 

Hosté: br. Z. Šmajcl (ZvOJ Krajinská ČB) 
 

Počet přítomných 19 (18) členek a členů, Náčelnictvo bylo během sobotního a nedělního 

jednání usnášeníschopné. 

 

Příprava Valného sněmu 2024 

Teze změn OŘJ 

ZZ ST Posilování dobrého jména skautingu 

Informace o změnách o vzdělávání 

Seznamte se - ZvOJ Krajinská ČB 



Teze změn statutu ZvOJ Krajinská 

Změna statutu ZvOJ Krajinská ČB - 1. čtení 

Návrhy na vyznamenání 

Změna OŘJ - 1. čtení 

Velké a zahraniční akce Junáka 

Teze změn ŘVČČJ - 1. část 

Zpráva Výkonné rady 

Klimaaktivity - vyhodnocení za rok 22/23 a plán na rok 23/24 

Aktuální stav přípravy Strategie 2030 

Teze změn Řádu vodních skautů 

Teze změn statutu KVS 

Zpráva Náčelnictva 

Dospělí ve skautingu 

Změna Řádu vodních skautů - 1. čtení 

Teze změn statutu KVS 

Zpráva k registraci 

Ukončení jednání Náčelnictva 

 

PÁTEK 

Ses. Bušková - Véňa přivítala přítomné a zahájila páteční jednání Náčelnictva. Jediným bodem 

pátečního programu byla diskuze k připravované Strategii WOSMu na příštích 9 let (do roku 

2033). 

Junák a strategie WOSM 

Br. Vokál - Vokin uvedl materiál. WOSM se obrátila na vedení národních organizací s 

prosbou/žádostí, aby se seznámily s uvažovaným obsahem strategie WOSM do roku 2033 a 

vyjádřily se k relevanci navrhovaných témat a jejich cílů, a to jak pro světové hnutí, tak pro 

danou národní organizaci.  Na úvod členky a členové NJ shlédli video, v němž zástupci WOSM 

popisují proces vzniku strategie a strukturu strategického dokumentu. 

Poté Náčelnictvo (v rámci prezentace, podklady v AJ zde) postupně procházelo navrhovaná 

témata na jednotlivých úrovních dokumentu a po projití a diskuzi ke všem tématům dané 

úrovně orientačně hlasovalo o tom, do jaké míry považují jednotlivá témata za relevantní pro 

skauting na světové úrovni a pro Junáka - českého skauta.  

Témata NJ vesměs vyhodnotilo jako (velmi) relevantní - známkou 4 nebo 5 na pětibodové 

stupnici, jak na světové, tak na lokální úrovni. Seznámení se s procesem vzniku a strukturou 

strategického dokumentu WOSM bylo pro NJ zároveň inspirativní ve vztahu k práci na 

Strategii Junáka - českého skauta do roku 2030. 

 

SOBOTA 

Ses. Bušková Véňa zahájila sobotní jednání Náčelnictva. Náčelnictvo schválilo navržený 

program jednání a přistoupilo k projednávání prvního bodu. 

https://drive.google.com/file/d/1BhIX-d5AGk6G_IDXHRdF86kQDn1c0sLU/view?usp=drive_link
https://docs.google.com/presentation/d/1sIuVEEKHhXmmUGDINWqG4D6OENgues6ABgoPyUQzBzo/edit?usp=drive_link
https://drive.google.com/drive/folders/1XOn-Ip5bZOKmuWmuqFfiMGX6bsjr-QQZ?usp=sharing


Příprava Valného sněmu 2024 

Ses. Bušková - Véňa uvedla materiál. Konstatovala, že jde mj. o rozdělování práce mezi členky 

a členy NJ, neboť část úkolů jde za Náčelnictvem.  

Poté Náčelnictvo postupně procházelo jednotlivé části materiálu, zejména seznam materiálů 

pro delegáty, krátce diskutovalo o podobě daného materiálu, příp. jeho částech,  a dohodlo se, 

kdo si jej vezme na starost. 

Na závěr projednávání bodu vyzvala ses. Bušková členky a členy NJ, aby zvážili členství v 

komisích VSJ, které bude NJ řešit na svém prosincovém jednání.  

Ses. Ondříčková - Káďa připomněla, aby členky a členové NJ oslovovali lidi ve svém okolí 

ohledně kandidatury do Náčelnictva. 

Informace k XVII. valnému sněmu, který proběhne v březnu 2024 v Olomouci, postupně 

přibývají na Křižovatce. 

 

Teze změn Organizačního řádu a přílohy OŘJ 

Br. Peřina - Jerry uvedl materiál, finální znění řádu by mělo NJ schválit v prosinci.  Ke 

schválení předkládáme tři teze: 

- Teze 1 - v návaznosti na schválené teze změn vzdělávání dojde v Organizačním řádu 

ke snížení minimální povinné kvalifikace zástupce vedoucího oddílu z dosavadní 

vůdcovské zkoušky nově na čekatelskou zkoušku. 

- Teze 2 - v souvislosti s připravovanou novelizací ŘVČČJ dojde v Organizačním řádu 

k odebrání či úpravě zmínek o organizační a hospodářské zkoušce (reálně se již roky 

nedají získat a věcně byly v minulosti nahrazeny střediskovým minimem a dalšími 

odbornými semináři a akcemi). 

- Teze 3 - v novele OŘJ dojde k technickým úpravám, odebrání již nepoužívaných 

ustanovení, sjednocení pojmů a úpravě tak, jak jsou v posledních letech ve vnitřním 

právu používány (zrušení nepoužívaných přechodných ustanovení, odebrání 

nadbytečných osamocených slov “Junák”, opravy v návaznostech, případně názvech a 

číslování kapitol apod.) 

Vedle toho paralelně poběží změna ŘVČČJ - která je o jedno jednání “zpožděný”, ale novelu 

by NJ mělo schválit ve 2. čtení v prosinci. 

Ses. Ondříčková - Káďa - PS NJ pro vzdělávání je s návrhem v souladu, podílí se na řešení 

věci. 

Br. Hájek - Rys - k tezi 1 - aktuálně má každý držitel VZ zdravotnický kurz. Pokud toto 

odpadne, tak v oddíle nemusí být člověk, který by měl zdravotnický kurz. Tuto skutečnost 

připomíná, aby byla všem zřejmá. 

Br. Peřina - Jerry - budeme mít oddíly bez táborového zdravotníka, ale budou tam lidé s kurzy 

1. pomoci. 

Náčelnictvo schvaluje teze změn Organizačního řádu a jeho přílohy.  

 

Závěrečná zpráva ST Posilování dobrého jména skautingu 

Br. Vaněk - Permi - tato oblast na rozdíl od jiných strategických témat nebyla nijak nová, jsou 

to věci, které z velké části dlouhodobě děláme, tomu odpovídaly i nastavené cíle. 

https://krizovatka.skaut.cz/organizace/snemy-a-volby/valny-snem/valny-snem-2024


Hlavním výstupem, který by se jinak asi nestal, je příručka Jak mluvit o skautingu. Obsah 

příručky je funkční, budeme ho posouvat i do dalších formátů.  

Br. Pelcl - Bilbo - s veřejným obrazem organizace je NJ velmi spokojeno, díky za to, zaznělo 

to i v rámci neformálního hodnocení starosty. 

Jak moc to téma přispělo k tomu, že se nám teď daří, je o skauting zájem?  

Br. Vaněk - Permi - myslí, že nijak zásadně, strategické téma jsme využili k tomu, abychom si 

o trochu lépe pojmenovali věci, které bychom jinak stejně dělali.  

Ses. Jechová - Mája - pracujeme nějak s tím, že to, jak mediálně působíme centrálně, ne vždy 

ladí s tím, jak to vnímají regiony (hlavně převis poptávky po oddílech)?  

Br. Vaněk - Permi - jsme si toho vědomi posledních pár let, kdy oddíly říkají, že jsou plné a 

zároveň i velká města členskou základnou stále rostou. Zároveň je pořád spousta míst, kde děti 

berou a jsou za to rádi. Celostátní komunikací nelze konkrétně specifikovat, upozorňujeme na 

to, že je situace různá a ne všude se zájemci do oddílu dostanou. Ze situace popsané Májou 

nemá radost, ale přesto stávající nastavení považuje za nejlepší možné. 

Br. Rusňák - Virus - má smysl - i v kontextu těch regionálních rozdílů - posilování komunity 

mediálních zpravodajů nějak více posilovat, více se snažit, aby to dělalo více lidí? 

Br. Vaněk - Permi - v kontextu komunikace organizace jako celku nemají regionální 

zpravodajové šanci to “přebít”, na druhou stranu mohou udělat pro skauting v místě hodně 

užitečné práce. 

Náčelnictvo schvaluje závěrečnou zprávu strategického tématu Posilování dobrého 

jména skautingu ve společnosti a děkuje všem, kdo se zapojili do jeho naplňování.  

Článek k uzavření strategického tématu Posilování dobrého jména skautingu ve společnosti je 

k dispozici na Zpravodajství včetně odkazu na celou závěrečnou zprávu. 

Informace o změnách o vzdělávání 

Br. Hlavinka - Mukóki uvedl materiál - více než rok se bavíme o situaci ve vzdělávání, NJ v 

červnu projednalo a schválilo změny, k nimž aktuálně směřujeme. S PS NJ pro vzdělávání jsme 

se dohodli, že máme vytvořit prostor pro to, abychom si řekli, co se aktuálně v oblasti děje.  

Do konce září probíhá veřejné připomínkování konkrétních záměrů změn (do příští neděle), 

bude to jeden z podkladů pro změny. 

Materiál dále obsahuje teze schválené v červnu a to, co v rámci jednotlivých tezí děláme. 

Vedle toho jsou tu další záměry, jejichž první část v podobě tezí změn ŘVČČJ předkládáme 

dnes na NJ.  

Všechno tohle je stále spíš “látání děr” a do budoucna s tím velmi pravděpodobně nevystačíme 

a máme se dál bavit o tom, jaké má být vzdělávání v budoucnosti. 

Ses. Ondříčková - Káďa - PS NJ velmi intenzivně komunikuje s VRJ, je s materiálem v souladu. 

Kdo jste vzdělavatelé, prosím zapojujte se do připomínkování. Kdyby k věci kdokoliv cokoliv 

měl, neváhejte se na PS NJ obracet. 

Ses. Jechová - Mája - chápe, že ti, kteří rovnou skládají VZ nemají mít ve skautISu uvedenou 

ČZ, znamená to, že vypadává to, co požadujeme pro ČZ (např. výprava atp.)? 

Br. Hlavinka - Mukóki - před časem jsme i v NJ došli ke shodě, že VZ v sobě obsahuje ČZ 

(byť tam není zrovna ta výprava), myslíme si, že ten vzdělávací obsah je zachován. 

https://zpravodajstvi.skaut.cz/clanek/co-vsechno-se-podarilo-v-ramci-naplnovani-strategickeho-tematu-posilovani-dobreho-jmena-skautingu-ve-spolecnosti-seznamte-se-s-vystupy-jeho-naplnovani
https://zpravodajstvi.skaut.cz/clanek/zajima-vas-budoucnost-skautskeho-vzdelavani-pripojte-se-k-verejnemu-pripominkovani-2


Br. Peřina - Jerry - vedle toho také hlídáme to, aby se nikde nevyskytovalo, že něco může dělat 

člověk s ČZ a nemůže dělat člověk s VZ.  

Br. Pytela - Ondra - v tom uvažování jsme přemýšleli ve dvou úrovních - jednak co se v rámci 

kvalifikace zkouší, druhak k čemu kvalifikace opravňuje, co má ten člověk umět - a ne vždy to 

musí být stejné věci. A říkáme, že VZ opravňuje absolventa k samostatnému vedení oddílu a 

že je schopen zajistit všechny aspekty vedení oddílu. 

Br. Michna - Gonzáles - ad Mája - kompetence tam jsou pokryté, výprava je ideální nástroj k 

ověření kompetencí a využívají je i vůdcovské kurzy. 

Ses. Menclová - Tynus - hledání nového názvu ČZ - vnímá to jako marginální téma, které ale 

strhává zbytečně moc pozornosti jinam - byť tam vnímá i ty důvody příp. změny. Ale máme to 

komunikovat tak, aby se lidé soustředili na podstatné. 

Br. Pytela - Ondra - ad změna názvu ČZ - velmi rozumí návrhu na změnu, mění se zásadně 

náplň té role (plnohodnotný zástupce vůdce oddílu), takže to dává smysl. Vidí ji spíš v balíku 

změn dlouhodobých systémových ve vzdělávání, nikoliv jako rychlá změna na současnou 

situaci. 

Ses. Bušková - Véňa - právě tu změnu významu máme příp. v komunikaci vysvětlovat. A 

přemýšlí, zda proběhlo uvažování i kolem názvu vůdcovské zkoušky.  

Br. Hlavinka - Mukóki - u VZ jsme změnu neuvažovali - jasné, symbolické silné. Změnou jsme 

chtěli vyjádřit tu “úplnost” té role. Souhlas s tím, že je to marginální věc - přišlo nám zajímavé 

to zvážit. 

Ses. Jechová - Mája - není si jista tím, zda máme říkat, že zástupce vedoucího oddílu je “úplný” 

(a tedy vlastně nemusí směřovat k VZ), obává se, že to s sebou ponese snížení zájmu o VZ a 

nedostatek kvalifikovaných vůdců oddílů. 

Br. Hlavinka - Mukóki - tuto hrozbu tam nevnímá. 

Seznamte se - ZvOJ Krajinská ČB 

Ses. Bušková - Véňa - přivítala br. Šmajcla - Čiperu a předala mu slovo, aby představil ZvOJ 

Krajinská. 

Br. Šmajcl - Čipera prostřednictvím prezentace seznámil členky a členy NJ s historií, 

současnosnou činností i výhledem ZvOJ.  

Br. Pecl - Bilbo - poděkoval br. Čiperovi a týmu ZvOJ za vykonanou práci a nabídl pomoc NJ, 

pokud by pro ni vedení ZvOJ vidělo prostor. 

Br. Šmajcl - Čipera - konstatoval, že tým ZvOJ je s návrhem statutu spokojený, bude rád, když 

ho NJ tak, jak je navržený, schválí.  

Ses. Menclová - Tynus - pomohla či pomáhá Krajinská skautingu v ČB? 

Br. Šmajcl - Čipera - Krajinská pomohla dobrému jménu skautingu velmi výrazně, díky ní má 

Junák v krajských dotacích “své jisté”, zejména díky tomu přesahu mimo skauting.  

Ses. Bušková - Véňa - v prezentaci byla zmínka o omezené činnosti - má pocit, že ta činnost je 

velmi rozsáhlá a ocenila práci odváděnou týmem ZvOJ. 

Br. Šmajcl - Čipera doplnil, že minulosti se toho na Krajinské dělo mnohem více. Objekt je v 

současné době využíván více jinými organizacemi a spolky než Junákem, což je škoda. 

https://docs.google.com/presentation/d/1-qpwkRNKNFHoh1AM99ofOypMIklxxqcx/edit?usp=sharing&ouid=107549270992384381466&rtpof=true&sd=true


Teze změn statutu ZvOJ Krajinská 

Ses. Bušková - Véňa uvedla materiál. Připomněla, že NJ již v minulosti schválilo obecné teze 

pro všechny ZvOJ a v případě ZvOJ Krajinská jsou předloženy další dvě teze specifické právě 

pro tuto OJ.  

- 1. Statutární orgán Krajinské a jeho zástupce mohou být v pracovněprávním vztahu ke 

Krajinské. Ostatní funkce v orgánech Krajinské jsou vykonávány jako dobrovolnické. 

- 2. Krajinská je s ohledem na svůj charakter komunitní ZvOJ s možností registrace 

řádných členů ve smyslu Řádu ZvOJ. 

ZvOJ stojí o to, aby obě tyto teze byly také schváleny.  

 

Náčelnictvo schvaluje teze Statutu ZvOJ Krajinská České Budějovice. 

 

Změna statutu ZvOJ Krajinská ČB - 1. čtení 

Ses. Bušková - Véňa - statut připravoval br. Diensbier - Doktor s tím, že se ho snažil sjednotit 

s  ostatními statuty ZvOJ, podobu statutu ladila PS NJ pro legislativu společně s br. Šmajclem 

- Čiperou a br. Štroblem - Vločkou (jako vedoucím střediska Vavéha, na nějž je ZvOJ 

navázaná).  

 

Náčelnictvo schvaluje Statut ZvOJ Krajinská České Budějovice v 1. čtení. 

 

Návrhy na vyznamenání 

Br. Hlavinka - Mukóki uvedl materiál - jedná se o ocenění pro zkušené a dlouhodobě působící 

vzdělavatele a vzdělavatelky.  Návrhy projednala a podpořila VRJ, která se jimi poměrně 

detailně zabývala.  

Poté Náčelnictvo postupně projednávalo jednotlivé návrhy. 

Přehled udělených ocenění bude doplněn s časovým odstupem, abychom dali prostor pro jejich 

předání. 

Změna Organizačního řádu a přílohy OŘJ - 1. čtení 

Br. Peřina - Jerry - v materiálu zrekapituloval zásadní změny, poté Náčelnictvo postupně 

procházelo jednotlivé části předpisu a přílohy řádu. 

Náčelnictvo schvaluje v 1. čtení změny Organizačního řádu a jeho přílohy.  

Velké a zahraniční akce Junáka 

Br. Rusňák - Virus uvedl materiál, prostřednictvím jeho projednání by od NJ rád vyzískal 

pohledy na oblast velkých akcí. Cílem materiálu je dát NJ celkový pohled na genezi věci a pak 

v druhé části se rozdělíme do skupin k diskuzi o tématu. Navazovat zřejmě bude další materiál, 

který předloží PS NJ na základě dnešních diskusí.  

PS NJ pro velké akce měla ambice vytvořit nějaký dokument, kde se shrnou velké akce, jejich 

důležitost, dopady, náročnost pro NJ/VRJ/KÚJ. Výstup zahrnuje všechny typy akcí, zatím 

chybí hodnocení jejich náročnosti (VRJ v tom neviděla smysl).   

PS NJ si představovala, že na základě této analýzy se začneme bavit o tom, jaké akce 

potřebujeme, pro kolik účastníků … pak přišel covid a po něm první velké akce, které se 

https://docs.google.com/document/d/1VZARNwIwDrojblKn2ftpnxfHQCqy5drA4EjscVl7zxI/edit#heading=h.3rdcrjn
https://docs.google.com/document/d/18yMDEQKkxN_wt9jGziIE7hvziSXvds0WayAILsOGNBE/edit?usp=drive_link


potýkaly s poměrně velkými problémy - zatáčku jsme díky zapojení spousty lidí vybrali, ale 

problémy zůstávají. Problematické věci popsal br. Křivánek - Set ve svém dokumentu (taktéž 

odkazovaném v materiálu), který vznikl po NSJ a do jehož připomínkování/doplňování se 

zapojila spousta lidí kolem velkých akcí. V červnu pak br. Špatenka - Špáťa s dalšími lidmi 

vytvořili dokument s nějakými návrhy na řešení, poměrně konkrétními.  

Br. Koutenský - Pudil (jako člověk, který se kolem velkých akcí dlouho pohyboval) doplnil 

personalistický kontext věci - lidé kolem VA nejsou jeden tým/komunita, je to trochu podobné 

vzdělavatelskému světu - skupiny lidí, myšlenkové proudy … odpíchl to Obrok 2005 a parta 

lidí kolem, pak plzeňská parta kolem Klíče 2008, lidi kolem vysílaných kontingentů a pak tu 

možná roste generace díky CEJ22 a NSJ23. Velká část věcí se odehrává v tomhle prostoru, ty 

skupiny něco spojuje, některé věci je rozdělují.  

Na čem se z velké části shodují, je pocit, že Junáku schází schopnost nést to téma dlouhodobě 

a koncepčně a předávat ty (bolestně) získávané zkušenosti. A pak druhá věc - NJ toto téma 

nikdy silně neřešilo, bylo (vždy) v gesci VRJ … stroj, který se rozjel po roce 2005 se během 

covidu zadrhl … 

Tímto materiálem chceme téma vnést na NJ, mělo by se následně ještě vracet - předložený 

materiál je velmi poctivá příprava pro další diskuze a jednání o věci.  

Br. Olbrecht - Fišer - souhlas s tím, jak situaci Virus a Pudil popsali. Víme, že akce umíme 

dělat, roste o ně zájem, roste velikost kontingentů. Nedaří se nám v oblasti personální 

udržitelnosti … byť je to u různých akcí různé. VRJ je jasné, že oblast vyžaduje profesionální 

zázemí, proto jsme hledali člověka na pozici koordinátora/manažera velkých akcí, kterého se 

zatím nepodařilo získat. Jako nejkomplikovanější vidí tu systematickou podporu typu 

udržování skladu velkých akcí. 

Diskuzní část 

Členky a členové NJ se rozdělili na 4 skupiny, které postupně obešly 4 stanoviště s otázkami k 

problematice velkých akcí. Vyjadřovali se k otázkám, dopisovali nápady, náměty, vyjadřovali 

souhlas či nesouhlas s poznámkami předchozích skupin.  

Na závěr skupiny krátce shrnuly obsah odpovědí na jednotlivých stanovištích. 

Jaká má být role NJ ve vztahu k velkým akcím?  

NJ chce, aby VRJ měla funkční koncepci velkých akcí (naznačuje, co by tam mohlo být), 

hybatelem má být VRJ a má to být její operativa (mimo nějaké mimořádnosti), členové NJ se 

mají akcí účastnit, přinášet tam program, PS NJ má spolupracovat na záměru velkých akcí. 

Jak může NJ pomoci VRJ s oblastí velkých a zahraničních akcí?  

Partnerská spolupráce NJ a VRJ, NJ má VRJ vytvářet prostor, aby to mohla řešit - prostředky 

v rozpočtu, politická podpora - konkrétní rozhodnutí, která jsou potřeba, zastropování 

parametrů atp. 

Vznik koncepce velkých akcí - NJ jako partner VRJ, prostor na jednání NJ (pro VRJ/akce). 

Jaká jsou očekávání NJ od VRJ v oblasti velkých a zahraničních akcí?  

Téma funkční komunikace a spolupráce - odbor - PS NJ - VRJ. 



Míra informovanosti NJ - odkazy na dokumenty ve Zprávě VRJ (pro info), včasné informování, 

když dojde k nějaké krizi. 

NJ chce informace - závěrečné zprávy - jak byly naplněny cíle a jak akce dopadla z finančního 

hlediska. 

VRJ má zajistit kontinuitu v oblasti pořádání velkých akcí - to se teď spíš nedaří - předávání 

zkušeností mezi týmy (nebo prostřednictvím člověka na ústředí). 

Jaké vidíme další kroky, které můžeme aktuálně dělat (jako NJ nebo VRJ), abychom 

oblast posunuli? 

Podpora v obsazení člověka na ústředí, obsazení odboru. 

Nastavení kompetencí týmů velkých akcí. 

NJ aktivně prioritizuje téma velkých akcí pro VRJ. 

Br. Vokál - Vokin - bližší představa jak s tématem budeme pracovat dál? 

Br. Rusňák - Virus - bude se snažit dát dohromady materiál s návrhy usnesení a předložit jej 

na příští NJ. Vyplývají mu tam delší témata pro asi už příští NJ - k diskuzi na úrovni NJ a VRJ. 

Teze změn ŘVČČJ - 1. část 

Br. Hlavinka - Mukóki uvedl materiál - s většími změnami řádu směřujeme na prosinec, ale PS 

NJ pro vzdělávání přišla s tím, že tu část tezí změn, které se jeví nekonfliktní a na něž nebude 

mít vliv veřejné připomínkování a ÚLŠ, je možné schválit již nyní. 

Teze 1 - Z řádu pro vzdělávání budou odstraněny organizační zkouška a hospodářská zkouška. 

Teze 2 - V případě získávání VZ bez předchozí ČZ bude udělována pouze kvalifikace VZ, 

nikoli obě kvalifikace. 

Teze 3 - V řádu pro vzdělávání bude sjednocena terminologie a budou upraveny dílčí formulace 

 

Ses. Ondříčková - Káďa - stejně jako další věci tento materiál vznikl ve spolupráci a v souladu 

s PS NJ pro vzdělávání. PS doporučuje schválit. 

 

Náčelnictvo schvaluje první část tezí změny řádu pro vzdělávání v následujícím znění: 

1. Z řádu pro vzdělávání budou odstraněny organizační zkouška a hospodářská 

zkouška. 

2. V případě získání vůdcovské zkoušky bez předchozí čekatelské zkoušky bude 

udělována pouze kvalifikace vůdcovská zkouška, nikoli obě kvalifikace. 

3. V řádu pro vzdělávání bude sjednocena terminologie a budou upraveny dílčí 

formulace. 

 

O změnách ve vzdělávání a aktuálním děním v této oblasti informujeme na rozcestníku k 

tomuto tématu na Křižovatce. 

 

Zpráva Výkonné rady 

Br. Výprachtický - José doplnil novinky a zdůraznil důležitá sdělení ze zprávy: 

Venku je publikace Svět vlčat a světlušek, Roverská metodika a Psychická pohoda na kurzu 

Součástí materiálu je závěrečná zpráva projektu Ukrajina. 

Upozorňuje na počet podpořených dětí v projektu Dostupný skauting. 

https://krizovatka.skaut.cz/vzdelavani/zmena-koncepce-skautskeho-vzdelavani


V ČRDM se blíží volební VS - stojíme v čele spolků, které chtějí podat společnou nominaci 

Aleše Sedláčka (stávajícího předsedy).  

Poté Náčelnictvo krátce diskutovalo o komunikaci ke změně nastavení členských příspěvků, 

kterou schválilo na svém červnovém jednání, a vyjádřilo nespokojenost s formou  komunikace 

TDC (především text SMS, která přišla členům STS) k projektu Skautské telefonní sítě. 

Br. Vokál - Vokin - ocenil, jakým způsobem řešila VRJ podporu kontingentu WSJ v Koreji a 

komunikaci k věci, díky za to. 

Br. Hájek - Rys - dotaz dotace MŠMT - nějaké avízo ohledně možného poklesu? 

Br. Výprachtický - José - MŠMT avizuje krácení od 10 - 12% plošně, tj. někde to bude více a 

někde méně. Snažíme se to ve spolupráci s ČRDM ovlivnit, uvidíme, zda se to podaří. 

Br. Hájek - Rys - situace kolem Červeného Hrádku? 

Br. Výprachtický - José - stále běží vyšetřování, nějaký výstup by snad měl být v dohledné 

době. 

Br. Svoboda - Cedník - sjednocení e-shopu JUNu a TDC? 

Br. Výprachtický - José - ke spojení e-shopů zcela jistě dojde k 1. 1. 2024, příp. pak dál budeme 

ladit vzájemné nastavení. Fúzi e-shopu řídí Petr Zaremba s podporou starosty. 

Ses. Ondříčková - Káďa - hodně děkuje ses. Tichavové - Rozárce za to, co programový tým 

teď odvádí na roverském programu. 

A stejně tak ses. Jirasové - Prckovi za workshopy základů krizové intervence. 

Br. Výprachtický - José - se ses. Jirasovou se bavíme o tom, jak to udělat, abychom ještě nějaké 

kurzy přidali.  

Br. Macek - Blizzard - rád by se pobavil o koordinátorovi velkých akcí. Neví, co se kolem toho 

v uplynulém období stalo. 

Br. Výprachtický - José - v červnu jsme měli s Rozárkou a Fišerem jednání se Setem a Špáťou 

- na základě toho jsme zastavili VŘ, do příštího NJ budou k dispozici výstupy tohoto 

přemýšlení. 

 

Klimaaktivity - vyhodnocení za rok 22/23 a plán na rok 23/24 

Ses. Tichavová - Rozárka - materiál nese tři dílčí části - vyhodnocení uplynulého skautského 

roku a klimaaktivit na toto období, plán aktivit na tento skautský rok a třetí části je návrh úpravy 

režimu řízení této agendy. 

Ses. Jechová - Mája - PS NJ pro klima materiál projednala a je s ním ve shodě. 

 

Vyhodnocení roku 22/23 

Ses. Tichavová - Rozárka uvedla materiál a doplnila, že od podzimu pracuje jako koordinátorka 

klim. aktivit ses. Bernardová - Šuměnka, která se tématu věnuje. V oblasti externí i interní 

komunikace jsme v lednu přehodnotili záměry s ohledem na to, že se mají spouštět strategické 

diskuze - a bylo zadání nezviditelňovat toto téma více, než ostatní. Co se podařilo - uskutečnění 

Sond na téma klimatické změny, březnový víkendový klimaseminář - inspiromat, jak s tématy 

klimazměny pracovat, Patronáty a Klimavíkendovky - realizuje Kaprálův mlýn a Skautský 

https://docs.google.com/document/d/1v9NCvavRpsOcm6CZWnRE8qma2sEwpg1L5kv82Y2ZI9M/edit?usp=drive_link


institut a Junák finančně přispívá. Projekt ekoklubovny - běželo v projektu Šablon a letos byl 

uzavřen s tím, že 3 naše základny získaly certifikát. Řešíme, jak v projektu dál pokračovat. 

 

Plán na rok 23/24 

Ses. Tichavová - Rozárka - chceme se dál soustředit na výchovnou oblast a přidat tam nějaké 

další aktivity a podporu, zopakovat klimaseminář pro vedoucí (proběhne víkend před VSJ na 

KM), částečně se věnujeme i podpoře “zelených” nemovitostí a poslední linkou je komunikace 

- po jarní pauze se chceme vrátit k int. i ext. komunikaci hlavně přes příklady dobré praxe. 

Ad analýza Kanceláře ústředí - podívali jsme se, co už se udělalo dříve a jak to ústředí využívá, 

zdá se, že se o moc dál nedostaneme. Tj. zřejmě to bude příkladová analýza jednotky nebo 

příprava check-listu, na základě kterého si jednotky základní analýzu budou moci udělat. 

Pokud se téma nepropíše do Strategie 2030, tak počítáme s tím, že se mu budeme věnovat dál 

v současném módu. 

Náčelnictvo děkuje všem, kdo se podíleli na plnění plánu v oblasti tématu klimatické krize 

na skautský rok 2022/2023 za odvedenou práci, souhlasí s kroky navrhovanými 

Výkonnou radou k realizaci v oblasti tématu klimatické krize pro skautský rok 2023/2024 

a pověřuje Výkonnou radu jejich uskutečňováním. Náčelnictvo souhlasí, aby pro další 

roky byla agenda v oblasti klimatické změny zařazena do ročního plánu VRJ. 

 

Zájemci o téma klimatické změny a o jeho zapojení do oddílové činností mohou využít 

rozcestník k oblasti na Křižovatce. 

 

Aktuální stav přípravy Strategie 2030 

Br. Vokál - Vokin - uvedl materiál, který je rozdělený na dvě části - organizační ke 

Strategickému víkendu a diskuzní k možným tématům S 2030. 

Náčelnictvo si má odpovědět na otázky níže. 

- Co si myslíte o doporučení pracovní skupiny o tom, která témata zpracovávat a která 

ne? Souhlasíte s ním? Udělali byste jinak? 

- Jakým způsobem se nejlépe dopracovat k vizi Strategie 2030? Jak určit ty hlavní 

strategické priority organizace?  

- Jaká témata byste do Strategie 2030 zahrnuli?  

 

Br. Šimbera - Prófa - dvě myšlenky - jako zásadní vyšla témata napojená na udržitelný růst - 

RR i nemovitosti jako podmínky růstu.  

Vypadly environmentální výzvy - mrzí ho to a myslí, že by tohle téma mělo NJ zvednout nebo 

ho průřezově promítnout do těch ostatních témat (udržitelný provoz kluboven, nových objektů 

atp.). 

Br. Vokál - Vokin - PS NJ pro strategii po připomínkách VRJ upravila harmonogram víkendu 

tak, že rozhodnutí o tom, jaká témata budou strategická, padne až během sobotního dopoledne 

- v pátek se budeme věnovat vizi (hledání shody formou “řeky”) - co bude zásadní pro Junáka 

to nejdůležitější za 6 let a s výsledky jít spát a výběru témat se věnovat až v sobotu. 

Ses. Volavková - Jóža - přemýšlí nad sloučením těch dvou výchovných témat, zdá se jí těžké 

na víkendu debatovat nad tím, zda je sloučit nebo ne .. osobně by sloučila a lépe vydefinovala.  

https://krizovatka.skaut.cz/klimaticka-zmena/klima-pro-vedouci-oddilu


Ses. Menclová - Tynus - ad témata - zvedá po strategii WOSM a pohledu na SLSK - jak 

podpořit mladé lidi v tom, aby se dostávali do vedení organizace, jak je v tom můžeme 

podpořit.  

 

Teze změn Řádu vodních skautů 

Br. Peřina - Jerry - předkládáme novelu Řádu vodních skautů, návrh vznikl v režii br. 

Diensbiera -  Doktora a ve spolupráci s vodními skauty.  

- Teze 1 Upravit Řád VS podle současného znění Organizačního řádu (OŘJ) v souladu 

se Stanovami. 

Teze řeší, aby řád byl v souladu se stanovami a OŘJ. 

- Teze 2 - Definovat vodní posádky v pěších oddílech, které v praxi fungují, ale podle 

dosavadního znění řádu nemohly existovat. 

Br. Pelcl - Bilbo - dokážete popsat, jak se ta změna projeví v praxi?  

Br. Svoboda - Cedník - ty posádky existují a usazuje je to ze současného vzduchoprázdna do 

systému (kvalifikace vedoucího, budou patřit do sítě VS). V praxi je to tak, že z těchto družin 

se buď za rok/dva stanou oddíly nebo zaniknou. 

- Teze 3 - Upřesnit některé formulace, nepožadovat Kapitánskou zkoušku tam, kde OŘJ 

nepožaduje vůdcovskou zkoušku. 

 Zmizí tím některé výjimky, kdy u dospělých tu zkoušku vedoucí neměl. 

- Teze 4 - Upřesnit role krajských kapitánů a vedoucích komisí HKVS a jejich 

hlasovacího práva v HKVS. 

Řeší krajské kapitány, vedoucí komisí HKVS - aby bylo jasné jejich hlasovací práva. Už 

nebudou mít rozhodný hlas. 

Br. Svoboda - Cedník - na kapitanát historicky krajští kapitáni chodili, byli to důchodci, ale 

dnes už to tak nefunguje a ta docházka byla tím pádem problematická. 

- Teze 5 - Upravit volební postupy v síti vodních skautů tak, aby bylo shodné s běžnou 

praxí v organizaci (zastupování zvolenými delegáty), upřesnit stanovení delegátů na 

srazech (na sněmech) VS. 

- Teze 6 - Upravit hostování v Kapitanátu vodních skautů dle pravidel Řádu pro ZvOJ. 

 

Náčelnictvo schvaluje teze změn Řádu vodních skautů. 

 

Teze změn statutu ZvOJ Kapitanát vodních skautů 

Br. Peřina - Jerry - uvedl materiál. Je to statut ZvOJ, tj. obecné teze máme schválené. Navíc 

zde jsou další dvě teze. 

- Teze 1 - Dojde ke změně názvu ZvOJ na “Hlavní přístav vodních skautů” (Junák - 

český skaut, Hlavní přístav vodních skautů, z. s. 

Dnes s ZvOJ jmenuje Kapitanát vodních skautů a plete se to s hlavním kapitanátem, 

což je ta rada. Kapitanát navrhuje název “hlavní přístav vodních skautů” a Jerry dává 

protinávrh “správa vodních skautů”. 

- Teze 2 - Protože jsou některé orgány této ZvOJ provázány přímo s řízením sítě vodních 

skautů, budou na ně vhodně ve statutu ZvOJ provedeny odkazy do Řádu vodních 



skautů. 

(např. jde o Ústřední sraz kapitánů = “sněm”, Hlavní kapitanát vodních skautů = “rada”) 

 

Br. Svoboda - Cedník - po obnově organizace neměly v 90. letech ZvOJ právní subjektivitu a 

VS měli hodně podporovatelů - to se vyřešilo založením sdružení Hlavní přístav, který se po 

vzniku ZvOJ sloučil s Kapitanátem. Proč hlavní přístav - jednak tradice/zvyk a jednak “zvuk” 

hlavně vně Junáka. Když se řekne kapitanát, tak to pro plavební správu/povodí je “vedení”, ale 

“správa” jako vedení znít nebude a ty subjekty s tím pak jako se “správou” budou jednat. Velmi 

stojíme o to, aby NJ schválilo přejmenování na Hlavní přístav. 

Br. Peřina - Jerry - před časem jsme měnili název ZvOJ Středisko správy nemovitostí na Správu 

základen - aby tam nebylo slovo “středisko”, neboť označení středisko a přístav je vyhrazeno 

ZOJ. V kontextu s tím mu teď nepřijde šťastné pojmenovat ZvOJ jako Hlavní přístav.  

Ses. Bušková - Véňa - vnímá ty dva pohledy na věc, rozumí Jerrymu a jeho organizačnímu 

pohledu a tomu, že vodáky už nějakou dobu přesvědčuje. Vodáci si přesto stojí na svém a přijde 

jí správné nejít proti vůli vodních skautů. 

Br. Pelcl - Bilbo - souhlas s Véňou, chápe Jerryho “depresi”, nepřijde mu to zásadně matoucí 

a pokud je to takhle dané, tak proti tomu nemáme jít.  

Br. Pytela - Ondra - myslí, že název Hlavní přístav až tak matoucí nebude a určitě to nemůže 

působit nějakou katastrofu.  

Br. Macek - Blizzard - souhlas s předřečníky. 

Náčelnictvo poté formou orientačního hlasování podpořilo návrh vodních skautů, tedy název 

Hlavní přístav. 

Náčelnictvo schvaluje doplňující teze Statutu ZvOJ Kapitanát vodních skautů.  

 

Zpráva Náčelnictva 

Ses. Bušková - Véňa uvedla materiál a doplnila, že k výstupům z neformálního hodnocení 

starosty/VRJ proběhla schůzka náčelníků a (místo)starostů,  br. Vokál - Vokin pak výstupy 

hodnocení ještě okomentoval přímo na jednání VRJ.  

Poté se Náčelnictvo shodlo na termínech jednání NJ po VSJ v roce 2024: 

13. - 14. 4. 2024 

7. - 9. 6. 2024 

4. - 6. 10. 2024 

29. 11. - 1. 12. 2024 

Br. Michna - Gonzáles - odložil si myšlenku ohledně ceny celostátního kola Svojsíkova 

závodu, startovné pro 2 hlídky bylo 6 tis Kč a k tomu bylo utratit další 2 tis Kč - tj. to bylo cca 

10 tis na hlídku. Bylo by fajn, aby se výše startovného nepřenášela na hlídky. Není to o 

proplácení, je to námitka té ceně, nákladům jako takovým.  Kraj zvedne  i vůči ústřednímu 

týmu závodu.  

Ses. Menclová - Tynus - můžeme se jako NJ ptát, jakou podporu mají závody ze strany ústředí 

pořadatelské týmy. 



Ses. Menclová - Tynus - má radost, že Moravskoslezský kraj schválil ocenění Za čin junácký 

pro bratry, kteří velmi dobře zasáhli a poskytli první pomoc po zásahu blesku na táboře. 

Ses. Bušková - Véňa připoměla záměr br. Šimbery - Prófy, novelizovat Jednací řád 

Náčelnictva, tj. upravit jej na základě zkušeností a postřehů z jednání NJ - aby ho takto nové 

NJ mohlo začít používat.  

Náčelnictvo se po krátké diskuzi shodlo, že dává smysl promítnout do novely zkušenosti ze 

současného období. Nové NJ si příp. může řád znovu upravit dle svého uvážení. 

 

NEDĚLE 

Ses. Bušková - Véňa zahájila nedělní jednání Náčelnictva. 

 

Dospělí ve skautingu 

Br. Pelcl - Bilbo - materiál navazuje na předchozí diskuze k dospělým v organizaci, tímto 

materiálem bychom téma pro toto období rádi završili - a předložili VSJ výstupy naplňování 

usnesení  VSJ 2014 v Litomyšli. 

Co už se postupně v oblasti Dospělých stalo: 

- vyjasnili jsme si odpovědnosti za dospělé v Junáku, kdy jsme došli k tomu, že: 

- odpovědnost za dospělé má Náčelnictvo Junáka - českého skauta (Náčelnictvo 

KD se soustředí jen na své členy) 

- máme hledat cesty ke snížení nároků, kladených KD na dospělé, kteří se v něm 

chtějí organizovat KD i NJ se má zabývat budoucí rolí KD 

Tedy Náčelnictvo je odpovědné za všechny dospělé v Junáku - českém skautu a 

potřebuje funkční Kmen dospělých, aby mladé dospělé neztrácelo. 

- zařazení tématu dospělých mezi možná témata strategie  

- příprava dokumentu Dospělí ve skautingu (viz odkazovaný materiál) 

- zavedení zpravodaje pro personalistiku do katalogu funkcí v Organizačním řádu  

Posledním dílkem je předložený metodický materiál, který shrnuje možnosti zapojení 

dospělých ve skautingu - jak pro dospělé samotné, tak pro jednotky, v nichž jsou registrovaní 

nebo kolem nich oscilují.  

Do dokumentu jsou zapracovány připomínky z minulého projednávání. Dojde ještě k vylepšení 

a dotažení grafiky, bavíme se také o formě, v jaké budeme zveřejňovat (kromě “metodiky” 

možná také web atp.). 

Dokument projednala VRJ, podněty jsou většinou zapracované. Zásadní připomínkou je návrh 

VRJ, aby se kapitola s Fóry SI rozšířila o další ZvOJ. 

 

Náčelnictvo poté diskutovalo o tom, zda má být nabídka členství v ZvOJ zmíněna v rámci 

“aktivních činovníků” (jak navrhuje PS NJ) nebo má být spolu s Fóry SI v rámci “ZvOJ”. 

Většina členek a členů NJ se přiklonila k pohledu PS NJ s tím, že u ZvOJ v rámci “aktivních 

činovníků” doplní stručný popis této možnosti zapojení. 

 

Náčelnictvo se seznámilo s dokumentem Dospělí ve skautingu, popisující formy skautingu 

v dospělém věku, se kterými v Junáku - českém skautu pracujeme. Náčelnictvo pověřuje 

https://docs.google.com/document/d/1vyheFYTCRdfV7NVEHSLVdTp0tuejVcQoUKfA1uoihHE/edit?usp=drive_link
https://docs.google.com/document/d/1OujNYZAhncsjg48dXU8S8MRuw5cu6KNwR3qxk-VUiwQ/edit?usp=drive_link


pracovní skupinu pro dospělé a VRJ jeho přípravou k vydání ve vhodných formátech do 

XVII. Valného sněmu jako součást naplnění usnesení XV. valného sněmu VSJ/14. 

Změna Řádu vodních skautů - 1. čtení 

Br. Peřina - Jerry - uvedl materiál, změn je hodně, řád byl hodně starý. Poté Náčelnictvo 

postupně procházelo jednotlivé části řádu a navrhované změny.  

Náčelnictvo schvaluje v 1. čtení Řád vodních skautů. 

Teze změn statutu Kapitanátu vodních skautů 

Br. Peřina - Jerry uvedl materiál - včera Náčelnictvo projednalo a schválilo teze. Ve 2. čtení už 

dojde zároveň i ke změně názvu na Hlavní přístav vodních skautů. 

Bez připomínek. 

Náčelnictvo schvaluje v 1. čtení Statut ZvOJ Kapitanát vodních skautů.  

Zpráva k registraci 

Br. Peřina - Jerry - má radost, že se Zprávy postupně staly čtenými. Zároveň aktualizujeme i 

Open Data a pro letošek tam chceme přidat něco navíc - k táborům atp. Poté postupně procházel 

zprávu a upozorňoval na (pro Náčelnictvo) zajímavé výstupy.  

 

Ukončení jednání Náčelnictva 

Ses. Bušková - Véňa krátce zrekapitulovala, čím se Náčelnictvo během víkendu zabývalo. 

Vyzvala členky a členy NJ, aby zvažovali oslovení lidí ve svém okolí stran kandidatury do NJ. 

Připomněla, že se většina členek a členů NJ setká na Strategickém víkendu na začátku října. 

Poté ukončila jednání NJ. 

 

 

 

Zapsala: Lenka Šablová 

Schválil: Vendula Bušková 

 

 

https://docs.google.com/document/d/1QLjwaZ_5GumcMx9AssZ5GOfgAflTSubfYe2aQ8nLseg/edit?usp=drive_link
https://docs.google.com/document/d/1BN1sRNy7kY-jL9UHl1TST9tkLqaCPNuuqh3UJ2nSeXM/edit?usp=drive_link
https://opendata.skaut.cz/
https://zpravodajstvi.skaut.cz/clanek/zprava-k-registraci-2023-stav-nasi-organizace-i-dalsi-zajimavosti

